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PRIOPĆENJE ZA JAVNOST SVEUČILIŠTA U ZAGREBU 

 

Priloženim materijalom želimo hrvatskoj javnosti predočiti do kuda je Sveučilište u Zagrebu stiglo u 

pripremi kapitalnih projekata svog prostornog razvoja i razvoja svoje istraživačke infrastrukture.  

Trenutačno je u raznim fazama pripreme i realizacije oko deset takvih projekata. U ovom smo se 

prikazu ograničili na dva projekta koja svojom veličinom i dugoročnošću posebno oslikavaju stratešku 

projekciju razvoja Sveučilišta situiranu u šire okvire urbanog razvoja grada Zagreba i drugih gradova u 

kojima Sveučilište djeluje, kao i raznovrsnih aspekata razvoja Hrvatske. To su Kampus Borongaj 

(prilog 1) i biomedicinski dio Sjevernog kampusa (prilog 2).  

Upravo su ta dva projekta u svojim napadima na Sveučilište apostrofirala i izložila  dva ministra i 

jedan zamjenik ministra nizom dezinformacija, zlonamjernih kvalifikacija i neistina na konferenciji za 

novinare održanoj 24. travnja 2014. na Ministarstvu znanosti, obrazovanja i sporta. Cilj je priloženih 

prikaza na najizravniji način odgovoriti na tvrdnje koje su se mogle čuti i na spomenutoj konferenciji 

za novinare i u reakcijama koje su uslijedile nakon što je Jutarnji list dan ranije objavio članak o 

rezultatima proračunskog nadzora provedenog na MZOS-u proljeće 2012.  

Taj su proračunski nadzor spomenuti dužnosnici Vlade RH povezali s konfliktnim namjerama 

prepoznatima u pismima rektora Sveučilišta u Zagrebu od 28. prosinca 2011. (prilog 3) i 8. veljače 

2012. (prilog 4), upućenima Ministarstvu financija, Samostalnom uredu za suzbijanje nepravilnosti i 

prijevara. Samostalnost toga ureda bila je, čini se, u koliziji s ministrovom zabranom javne objave  

rezultata nadzora, uključujući i odbijanje uzastopnih molbi čelnika najveće i najuspješnije istraživačke 

i visokoobrazovne institucije u zemlji za uvid u taj materijal. Umjesto toga, materijal je „stavljen pod 

povjerljivo“, kako je na spomenutoj tiskovnoj konferenciji izjavio ministar Linić. 

Apsurdnost takva ministrova embarga postala je bjelodana nakon što je posredstvom medija taj 

„povjerljiv materijal“ postao dostupan. Riječ je o benignoj stručnoj analizi pretežno administrativnih 

postupaka službi u MZOS-u, koja samo potvrđuje naše dojmove iz pisma od 8. veljače 2012.  „o 

nekompetentnosti, neprofesionalnosti i posebno izrazitoj netransparentnosti djelovanja Uprave za 

znanost MZOS-a u njenoj punoj vertikali“. Danas su ti dojmovi, nakon dodatnog dvogodišnjeg 

iskustva, nažalost još samo pojačani.   

Puno je međutim važniji element koji nedostaje ne samo u spomenutom materijalu nego i u svim 

reakcijama, pisanim ili usmenim, koje u cijelom proteklom dvogodišnjem razdoblju dolaze iz MZOS-a. 

To je odgovor na molbu iz istog pisma da se obznane kriteriji vrednovanja prijava kapitalnih i 

infrastrukturnih projekata te evaluacijska izvješća o tim prijavama. Izostanak odgovora, nadomješten 

irelevantnim izjavama i sve učestalijim pokušajima diskvalifikacije autora pitanja koji su kulminirali 

spomenutom konferencijom za tisak, potvrđuju dojam koji na početku nismo ni sami htjeli prihvatiti: 

da takvih kriterija, postupaka i izvješća možda uopće nema te da se sve svodi na administrativne 

provjere formalnih kriterija o dokumentaciji.  Čini se da metodologija koja je u svakoj istraživačkom 

sustavu nezaobilazna i sastoji se od uobičajenih procedura u vrednovanju znanstvenih projekata, 

radova, samih znanstvenika, itd., u Hrvatskoj sasvim izostaje upravo u ključnim segmentima koji su 

financijski i strateški neusporedivo osjetljiviji i zahtjevniji. Ekspertna i nepristrana procjena samih 
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znanstvenika, ne samo domaćih nego i inozemnih, čini se da je u potpunosti supstituirana rutinskim 

administrativnim provjerama, koje pak lako mogu biti izložene političkim interesima i 

voluntarizmima.  

Rektor je na to pitanje upozoravao već u pismu od 8. veljače 2012., i nedavno ponovio upozorenje u 

komentaru na tekst objavljen u Jutarnjem listu 24. travnja 2014. u formi ovdje priloženog pisma 

autorici teksta (prilog 5), koje se međutim odlukom uredništva nije objavilo u tiskanom obliku. 

Ministar financija takvo je upozorenje proglasio „otvaranjem rata među sveučilištima“, i na kraju 

istaknuo kako „su bitne procedure“. Njih međutim u suštinskom smislu nema, tj. ne uspijeva im se ući 

u trag.  

Dok se za intervenciju ministra Linića može pretpostaviti da je improvizacijska  posljedica 

nedovoljnog poznavanja specifičnosti istraživačkog i visokoobrazovnog sustava, takvo se opravdanje 

ne može primijeniti na agresivno licemjerje iskazano u intervencijama resornog ministra g. 

Jovanovića i njegova zamjenika, g. Zelenike. One su iskaz opasne politike s potencijalno negativnim 

posljedicama za cijeli sustav, i to ne samo za one dijelove sustava koje oni sustavno stigmatiziraju 

nego i za one koji po njihovim procjenama zaslužuju posebnu podršku. Iz perspektive Sveučilišta u 

Zagrebu dosadašnja iskustva o administrativnim postupcima i neodmjerenoj retorici u nastupima 

najodgovornijih čelnih pojedinaca neizbježno vodi zaključku da se i u daljnjim pokušajima dobivanja 

podrške resornog ministarstva u prijavama velikih razvojnih sveučilišnih projekata teško mogu 

očekivati pozitivni pomaci.  

U tim će se okolnostima Sveučilište jače orijentirati na traženje podrške i pokretanje suradnje s 

cijelom Vladom RH te će posebno inicirati vraćanje statusa projekta općeg nacionalnog značaja za  

one sveučilišne projekte koji svojom veličinom i širom obuhvatnosti imaju takve karakteristike. 

Sveučilište će za pojedine segmente prostornog razvoja također tražiti partnerstva, ne samo s drugim 

dionicima u javnom sektoru, posebno s Gradom Zagrebom, nego i sa zainteresiranim partnerima iz 

privatnog sektora. 

 

 7. svibnja 2014. 
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Prilog 1. Kampus Borongaj 

Kako bismo se osvrnuli na nedavne netočne napise i izjave određenih pojedinaca, posebno na izjave koje 

su se mogle čuti na izvanrednoj novinskoj konferenciji održanoj 24. travnja 2014. godine na Ministarstvu 

znanosti, obrazovanja i sporta, o veličini i statusu projekata Kampusa Borongaj Sveučilišta u Zagrebu, 

Sveučilište u Zagrebu imalo je potrebu da kroz ovo priopćenje informira sveopću javnost o nekim 

činjenicama koje su vrlo bitne kako bi se dobilo potpuno razumijevanje samog projekta Kampus 

Borongaj. 

Kao prvo željeli bismo se osvrnuti na potrebe za projektom Kampus Borongaj i koristi koje bi navedeni 

projekt trebao polučiti. Kao najveće hrvatsko sveučilište i jedno od većih regionalnih sveučilišta na kojem 

se, u 33 sastavnice, školuje najviše studenata u Hrvatskoj (gotovo 70 000) i koje ima kritičnu masu 

najvećeg broja znanstvenika u Hrvatskoj, Sveučilište u Zagrebu je s nekolicinom strateških projekata, 

između ostalog i s projektom Kampus Borongaj, planiralo učiniti iskorak koji je potreban da bi se 

unaprijedili uvjeti provođenja nastave, znanstvenih aktivnosti i transfera tehnologije, a u cilju 

unaprjeđenja konkurentnosti. Isto tako, Kampus Borongaj ima za svrhu i unaprjeđenje standarda 

smještaja i življenja studenata kroz dodatne studentske domove i sportsko rekreacijske sadržaje. 

Potreba za navedenim projektom uvelike postoji budući da veliki broj fakulteta čije je preseljenje 

planirano u sklopu Kampusa Borongaj danas provodi nastavu i istraživanja u uvjetima koji nisu 

zadovoljavajući i konkurentni, a studenti nemaju adekvatan smještaj. Samim time, Sveučilište ima 

zahtjevan zadatak u natjecanju s drugim eminentnim regionalnim sveučilištima u pružanju konkurentne 

razine kvalitete nastave i provođenju znanstveno istraživačkih aktivnosti, razvoja i inovacija te transfera 

tehnologije kao i odgovarajućeg smještaja.  

Sveučilište u Zagrebu, svjesno potrebe za kontinuiranom prilagodbom postojećim i nadolazećim 

internim i eksternim promjenama te izazovima, osobito onima u kontekstu obrazovanja, istraživanja i 

razvoja te utjecaja na dobrobit šire zajednice, prepoznalo je potrebu dugoročnog strateškog razvoja kroz 

razvijanje i pomno planirano implementiranje sveobuhvatnih strateških projekata sveučilišnih kampusa. 

Sveučilišni Kampus Borongaj kroz svoju integriranost studenata, nastavnika, istraživača i šire zajednice 

omogućuje konceptualno planiran i strateški opravdan plan razvoja, ne samo  Sveučilišta već i grada 

Zagreba te omogućuju postizanje jedinstvenih ciljeva i osobito razvojnih sinergija koje su prijeko 

potrebne Sveučilištu u Zagrebu i gradu Zagrebu, ali i širem društvu. Ovdje bismo također željeli 

napomenuti da projekt Kampus Borongaj nije samo projekt Sveučilišta u Zagrebu koje na navedenoj 

lokaciji želi uspostaviti istraživačke, inovacijske i studijske sadržaje s 8 fakulteta, i zajedničke sadržaje 

unutar kojih su, između ostalog, tehnološki park i razvojni centri te studentski domovi,  već da je to 

projekt i ostalih bitnih dionika kao što su to SRCE s novim centrom, CARNET, Tehničko veleučilište u 

Zagrebu, Državni hidrometeorološki zavod s novim regionalnim centrom, 6 društvenih instituta (Institut 

za hrvatski jezik i jezikoslovlje, Institut za društvena istraživanja, Institut za arheologiju, Institut za 

etnologiju i folkloristiku, Institut za migracije i narodnosti te Institut za razvoj i međunarodne odnose), 

Biocentar kao zajednički projekt BICRO-a, Sveučilišta u Zagrebu i Grada Zagreba, Hrvatske Željeznice s 

intermodalnim terminalom, i t. d.   
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Projekt Kampus Borongaj kao “zeleni kampus” i “living laboratory” zadovoljava veliki broj tematskih 

ciljeva koje EU stavlja pred zemlje članice od kojih ovdje spominjemo samo neke: Jačanje istraživanja, 

tehnološkog razvoja i inovacija, Jačanje konkurentnosti malih i srednjih poduzeća, Ulaganje u 

obrazovanje, vještine i cjeloživotno učenje, Podrška prijelazu prema ekonomiji temeljenoj na niskoj 

razini emisije CO2 u svim sektorima, Promicanje zapošljavanja i podrška mobilnosti radne snage, 

Promicanje socijalnog uključivanja te borbe protiv siromaštva. Tome također treba pribrojati samo neke 

od konkretnih ciljeva i koristi koje bi Kampus Borongaj trebao donijeti za Sveučilište u Zagrebu, Zagreb, 

Hrvatsku i širu regiju: 

Obrazovanje 

 Promicanje razvoja novih studijskih programa i cjeloživotnog učenja, posebno u područjima od 

nacionalnih strateških prioriteta (Smart Specialization); 

 Poboljšana kvalitete obrazovne ponude i povećana zapošljivost studenata uz kraće vrijeme 

studiranja; 

 Promicanje i poboljšanje poduzetničkih/prenosivih vještina (eng. transversal skills) 

akademskog osoblja i istraživača; 

 Promicanje suradnje i umrežavanja s inozemnim sveučilištima i stručnjacima; 

 Unaprjeđenje ulazne i izlazne mobilnosti osoblja i studenata; 

 Suradnja s predstavnicima industrije sa svrhom poboljšanja obrazovne ponude i relevantnosti 

na tržištu rada 

Istraživanje razvoj i inovacije 

 Poboljšanje kvalitete trenutnog istraživanja i fizičkog radnog prostora za istraživače i 

sprečavanje odljeva mozgova; 

 Kontinuirano promicanje istraživačke aktivnosti u ključnim područjima pametne specijalizacije 

na nacionalnoj razini kao i u strateški bitnim industrijskim klasterima; 

 Osiguranje strukturne i infrastrukturne podrške za istraživanja u vezi s kreativnim industrijama; 

 Osiguranje istraživačke infrastrukture za promicanje sinergija i multidisciplinarnosti u 

istraživačkim aktivnostima, uzimanjem u obzir postojećih i novo-uspostavljenih kritičnih masa 

znanstvenika u pojedinim znanostima; 

 Promicanje i popularizacija znanosti i inovacija u društvu; 

 Poboljšanje poduzetničkih prijenosnih i mekih (eng. soft) vještina među znanstvenicima; 

 Privlačenje stranih istraživača, poboljšanje mobilnosti istraživača i sudjelovanje u 

međunarodnim istraživačkim projektima. 
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Transfer Tehnologija 

 Uspostava znanstveno-tehnologijskog parka za potporu prijenosa tehnologije, industrijske 

suradnje i poduzetničkog načina razmišljanja među studentima i postojećim malim i srednjim 

poduzećima. 

 Pružanje strukturne i infrastrukturne potpore akademskoj/industrijskoj suradnji za međusobnu 

suradnju i zajedničke projekte na području kreativne industrije 

 Promicanje istraživanja, transfera tehnologije i studentskih start-up-ova u biotehnologiji i 

zelenim tehnologijama; 

Okoliš i zajednica 

 Zeleni kampus koji se bavi rješavanjem pitanja o sigurnoj, čistoj i učinkovitoj energiji i 

učinkovitosti resursa; 

 Osiguran doprinos dodatnim gradskim sadržajima kao i ukupnim zelenim površinama Grada 

Zagreba kroz budući park Kampusa; 

 Istraživački i društveni angažman u društvenim izazovima (uključiva, inovativna i sigurna 

društva); 

 Unaprjeđenje  istraživačke/obrazovne nacionalne i međunarodne vidljivosti Sveučilišta u 

Zagrebu i Grada Zagreba; 

 Unaprjeđenje prometne infrastrukture i osiguranje dodatnih prometnih rješenja za Grad 

Zagreb; 

 Poboljšanje kvalitete iskustva; smanjenje troškova i povećanje organizacijske koristi kroz 

zajedničke službe. 

Uzevši u obzir povijest po kojoj je još davne 2006. godine MZOS-u odlukom Vlade RH ustupljeno 

zemljište, odnosno da je u 2011. godini Sveučilište sklopilo s tadašnjom premijerkom vlade RH, 

gospođom Jadrankom Kosor sporazum o prijenosu dijela vlasništva nad Kampusom Borongaj u korist 

Sveučilišta u Zagrebu, Sveučilište je u kontekstu navedenih događaja pristupilo pripremi potrebnih 

elaborata i studija, te je započelo s aktivnostima sređivanja dokumentacije oko vlasništva nad zemljom. 

Po završetku svih relevantnih aktivnosti razrješavanja zemljišnih i vlasničkih pitanja, čemu su daleko 

najviše doprinijele službe Sveučilišta u Zagrebu, Vlada RH je 13. veljače 2014. godine donijela odluku o 

prijenosu vlasništva na Sveučilište. Odgovarajući ugovor između Vlade RH i Sveučilišta u Zagrebu je 

pripremljen te se  čeka službeno potpisivanje. Nadalje, Sveučilište je u dva navrata MZOS-u, a u sklopu 

javnih poziva za dostavu dokumentacije o projektima, predavalo studije predizvedivosti (2011. i 2013. 

godine) kako bi projekt Kampus Borongaj došao na listu zaliha projekata, no oba puta bezuspješno iz 

formalnog razloga neriješenog statusa vlasništva nad zemljom (koji je de jure i de facto bio upravo u  
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ingerenciji Vlade RH i MZOS-a) te s preporukom da se predmetna investicija mora umanjiti zbog 

nedostatka sredstava iz EU strukturnih fondova. 

Ovim putem bismo se također željeli osvrnuti na napise o samim iznosima predmetne investicije za 

Kampus Borongaj gdje se istu uspoređuje s “gradnjom 4 pelješka mosta” ili se pak navode iznosi od 800 

milijuna EUR ili slično. Posebno bismo željeli naglasiti da je gradnja Kampusa Borongaj planirana kroz 

etapne implementacije, što je i redovito isticano u samim studijama predizvedivosti (službeno 

predanima MZOS-u na natječajima u prosincu 2011. i ponovno u lipnju 2013. godine). Inicijalna procjena 

investicije za Kampus Borongaj iz studija predizvedivosti iznosila je 640 mil EUR, no ona je 

podrazumijevala rok implementacije znatno duži od 10 godina, i sadržavala je stavke kao što su to 

infrastruktura, uređenje urbanog okoliša i slično. Te stavke  nisu malene i odnose se na veliki broj 

dionika Kampusa Borongaj, a ne samo na Sveučilište u Zagrebu. Primjerice, inicijalna ocjena vrijednosti 

cjelokupne investicije u infrastrukturu, otvorene sportske sadržaje i urbanu okolišnu infrastrukturu koja 

će biti od investicijskog interesa više relevantnih lokalnih i nacionalnih dionika te je ista nužna da se 

osigura funkcioniranje Kampusa i lokalne zajednice u svojoj cjelovitosti, predstavljala je oko 15% gore 

cjelokupne investicije. Također, želimo istaknuti kako koncept projekta Kampus Borongaj predstavlja 

zaokruženu cjelinu koja, sukladno strateškim planovima razvoja Sveučilišta i ocjenama opravdanosti, 

predviđa različite izvore financiranja, od sredstava strukturnih fondova EU gdje se pak, zbog sadržaja 

projekta isprepliću ingerencije i interesi više Ministarstava (npr. Ministarstva gospodarstva za pojedine 

znanstveno – istraživačke centre, Ministarstva zaštite okoliša i energetske učinkovitosti u kontekstu 

održive gradnje, itd.), kao i interesi koji se mogu realizirati kroz raznovrsne oblike javno – privatnog 

partnerstva.  

Međutim, nedvojbeno je da su istaknuti iznosi inicijalno procijenjeni u fazi studije predizvodljivosti te da 

je od trenutka predaje studije na natječaj MZOS, Sveučilište nastavilo predano raditi na daljnjem 

razvijanju projekta te revidiranju procijenjenih vrijednosti i predloženih koncepata. Pri tom Sveučilište, 

svjesno veličine i kompleksnosti Projekta istom pristupa s idejom etapnog razvoja. Konkretno je stoga 

kao prva od konceptualno zaokruženih većih etapa prepoznata ona koja je vezana uz područje 

biotehnologije i obuhvaća dva fakulteta Sveučilišta u Zagrebu koje podupiru dodatni zajednički, 

znanstveno istraživački sadržaji te sadržaji koji podupiru transfer tehnologije na gospodarstvo, kao i 

sadržaji studentskog standarda. Implementacija ove etape predviđena je u prvom programskom 

razdoblju 2014 – 2020, a vrijednost iste je u fazi studije pred-izvodljivosti procijenjena na oko 171.4 

milijuna EUR. Realno je očekivati da će se detaljnim pregledom opravdanosti koncepta i potrebne 

infrastrukture inicijalno procijenjena vrijednost reducirati za do 15% spomenute vrijednosti.  

Napominjemo također, da se kroz suradnju sa savjetnicima JASPERS-a došlo do konkretnih zaključaka i 

mogućnosti oko etapiranja projekata, tako da se može konstatirati kako je projekt moguće dodatno 

etapirati na način da isti bude podijeljen u veći broj manjih projekata (40 do 70 milijuna EUR koji bi bili 

spremni za sikcesivnu implementaciju u planskom razdoblju 2014-2020, no za odabir optimalnog 

pristupa očekuju se preporuke MZOS i MRREUF. 

Ovim putem još jednom želimo naglasiti važnost projekta Kampus Borongaj za Sveučilište u Zagrebu, 

Grad Zagreb, Republiku Hrvatsku, a i širu regiju te potvrditi njegovu usklađenost s prioritetima EU (ne 
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samo znanstveno obrazovnim već i ostalima) te spremnost za sufinanciranje EU sredstvima. U narednom 

periodu Sveučilište očekuje finalizaciju prijenosa vlasništva zemlje, te će se nastaviti radnje na 

provođenju arhitektonskih natječaja kao i na izradi predmetne studije izvedivosti. Uzevši u obzir 

rješavanje spornog vlasničkog pitanja, Sveučilište očekuje od MZOS ponovnu analizu dostavljene 

dokumentacije u prethodnim godinama i stavljanje na listu zalihe projekata. Također, uzevši u obzir sve 

osobine i koristi projekta Kampus Borongaj, na više instanci Vlade RH i relevantnih ministarstva smo 

izrazili mišljenje kako bi projekt trebao biti razmotren kao projekt on nacionalnog interesa. 

Naposljetku, Sveučilište u Zagrebu svjesno je kako su rast i razvoj primarno posljedica dugoročno 

promišljenog i strateški koncipiranog razvoja. Stoga ističemo kako su svi predstavljeni strateški projekti 

Sveučilišta, uključujući Kampus Borongaj, projekti koji će se implementirati u dužem vremenskom 

razdoblju (do 20 godina). Osobito, projekti će se odvijati na nekoliko lokacija te posljedično neimovno 

pozitivno djelovati na prostorni i osobito razvoj Sveučilišta u kontekstu interne organizacije, pristupa 

obrazovanju, istraživanju i suradnji s gospodarstvom te lokalnom zajednicom. 

 

Prilog:  

Rekapitulacija aktivnosti Sveučilišta u Zagrebu u vezi pripreme infrastrukturnih projektnih prijedloga SuZ  za 

Strukturne fondove Europske unije (26. siječnja 2012.) 

 

Lipanj 2009. Temeljem javnog poziva, Sveučilište u Zagrebu pripremilo je 23 projektna prijedloga na 

temelju dokumenta „Smjernice za prostorni razvoj Sveučilišta u Zagrebu“ (2007.), koji bi se 

mogli financirati iz Strukturnih fondova EU i dostavlja ih u propisanom roku u Bazu projekata  

 

2. rujna 2009. SuZ  dostavlja MZOŠ-u listu 22 projektna prijedloga s informacijama o lokaciji i vrijednosti 

svakog projekta 

 

14. prosinca 2009. SuZ  dostavlja MZOŠ-u dopunu predloženih projekata koji bi se mogli financirati iz 

Strukturnih fondova EU: 

Popis prijedloga projekata, Faza 1 (14 projekata) i Faza 2 (8 projekata) 
Popunjeni obrasci  „Identification form for social infrastructure projects“ predloženih 
projekata u Fazi 1 
Popunjeni obrasci „Infrastructure project tables“ predloženih projekata u Fazi 1 

 

Travanj 2010. SuZ  dostavlja MZOŠ-u dopunu predloženih projekata koji bi se mogli financirati iz 

Strukturnih fondova EU: 

Popis prijedloga projekata, Faza 1 (12 projekata)  
Popunjeni obrasci  „Identification form for social infrastructure projects“ predloženih 
projekata u Fazi 1 (12 projekata) 
Popunjeni obrasci „Infrastructure project tables“ predloženih projekata u Fazi 1 
„Project pipeline RCOP“ za 12 navedenih projekata 

 
Svibanj 2010. SuZ  dostavlja MZOŠ-u Plan pripreme i provedbe infrastrukturnog  projekta s hodogramom 

aktivnosti za  projekte Kampus Borongaj i Sjeverni kampus PMF-a, u skladu s traženjem 
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MZOŠ-a, a prema informacijama kako su navedeni projekti odabrani i nalaze se na  
indikativnoj listi . MF također dostavlja MZOŠ-u  tražene dokumente. 

 

27. rujna 2010. Tri Izvješća MZOŠ-a kojima se SuZ obavještava da su projekti „Kampus Borongaj – I faza“,  

„Sjeverni kampus“ (zgrada za odsjeke Biologije, Geografije i Geologije PMF-a), te 

„Biomedicinski istraživački centar Zagreb“ (BRA-ZAG) uvršteni na užu listu zalihe projekata u 

sektoru znanosti u sklopu Operativnog programa za regionalnu konkurentnost 2012.-2013., 

te da razvoj ovih projekata prati Povjerenstvo Vlade RH za koordinaciju pripreme za 

korištenje fondova EU. Nadalje zatražena je suradnja sa SuZ u pravovremenom ažuriranju 

podataka o svakom projektu. 

 

Prosinac 2010. SuZ dostavlja MZOŠ-u tražene ažurirane podatke za projekte „Kampus Borongaj“,  „Sjeverni 

kampus“ PMF-a, te „Biomedicinski istraživački centar Zagreb“, te se odaziva pozivu na 

sastanak u MZOŠ 10. prosinca (Kampus Borongaj i Sjeverni Kampus PMF-a)  i 17. prosinca 

(BRA-ZAG) 2010. godine na kojima prezentira status i aktivnosti vezane uz svaki od 

navedenih projekata. Na sastanku 17.prosince ekstenzivno je prikazan koncept i strateško 

značenje projekta BRA-ZAG. MZOŠ je poslao zapisnike sa sastanaka. 

 

Siječanj 2011. SuZ dostavlja MZOŠ-u tražene ažurirane podatke za projekte „Kampus Borongaj“,  „Sjeverni 

kampus“ PMF-a. MF također dostavlja MZOŠ-u  tražene podatke za  „Biomedicinski 

istraživački centar Zagreb“ 

 

Veljača 2011. MF dostavlja MZOŠ-u mjesečni izvještaj 

 

Ožujak 2011.  SuZ dostavlja MZOŠ-u tražene ažurirane podatke za projekte „Kampus Borongaj“,  „Sjeverni  

kampus“ PMF-a. MF također dostavlja MZOŠ-u  tražene podatke za  „Biomedicinski 

istraživački centar Zagreb“ , tj. mjesečni izvještaj 

 

Trav. i svibanj 2011. MF dostavlja MZOŠ-u mjesečni izvještaj 

 

Lipanj 2011. SuZ dostavlja MZOŠ-u tražene ažurirane podatke za projekte „Kampus Borongaj“,  „Sjeverni  

kampus“ PMF-a. MF također dostavlja MZOŠ-u  tražene podatke za  „Biomedicinski 

istraživački centar Zagreb“ tj. mjesečni izvještaj 

 

Srpanj 2011.  MF dostavlja MZOŠ-u mjesečni izvještaj 

 

Listopad 2011. Obavijest MZOŠ-a o Javnom pozivu za dostavu projektnih prijedloga u svrhu pripreme zalihe 

infrastrukturnih projekata za Europski fond za regionalni razvoj 2014-2020 

 

7. studeni 2011. Dopis Sveučilišta MZOŠ-u kojim se traže informacije o statusu tri gore navedena projekta SuZ 

koji su prijavljeni temeljem poziva za dostavu projektnih prijedloga Ministarstva u 

prethodnom razdoblju i koji su uvršteni na užu listu zalihe projekata u sektoru znanosti u 

sklopu OP za regionalnu konkurentnost 2012. – 2013.  

 

Studeni 2011. Obavijest MZOŠ-a o održavanju radionice o pripremi studije pred-izvodljivosti projektnih 

prijedloga, sukladno Javnom pozivu iz listopada 2011. 
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30. prosinca 2011. Dostava projektnih prijava Sveučilišta u Zagrebu za projekte“ Kampus Borongaj Sveučilišta u 

Zagrebu“ i „Sjeverni kampus Sveučilišta u Zagrebu“ (uključuje projekte PMF-a i BRA-ZAG), 

sukladno objavljenom Javnom pozivu MZOŠ-a  iz listopada 2011.  

 

 

Kratka kronologija razvoja navedenih projekata: 

 

1. Kampus Borongaj 
 
09.lipanj.2006.  Prezentacija u Banskim Dvorima prijedloga za Znanstveno-učilišni kampus Borongaj. Prisutan 

državni vrh koji ističe nacionalnu važnost ovog projekta. 
 
25. listopad 2006. Dopis sastavnicama o aktivnostima vezanim uz korištenje objekata bivše Vojarne Borongaj 
 
30. listopad 2006. Prijedlog za korištenje prostora na Borongaju 
 
2. studeni 2006.  Odluka Vlade RH o ustupanju bivše Vojarne Borongaj MZOŠ-u za uspostavu kampusa 
 
21. studeni 2006.  Odluka Senata SuZ o budućem smještaju triju sastavnica na kampus Borongaj, (HS (63 i VP 

67), ERF (obj. 72), FPrZ (obj. 70)) - I. faza. 
 
8. veljače 2007.  Imenovano Povjerenstvo za koordinaciju operativnih poslova vezanih uz izgradnju ZUK 

Borongaj  
 
16. ožujak 2007.  Dogovori MZOŠ sa Hrvatskim željeznicama oko načina korištenja željezničke zone sjeverno 

od kampusa. 
 
17. travanj 2007.   Senat usvaja „Smjernice za prostorni razvoj SuZ“. 
 
Proljeće 2007.   Dogovori sa MZOŠ o stavkama i visini novog kredita, te paralelno priprema za adaptaciju 

zgrada na Borongaju za preseljenje tri fakulteta. 
 
Ljeto 2007.  Građevinski radovi na budućim zgradama fakulteta i restorana. Adaptirano oko 13.600m2. 
 
Ljeto 2007. -  Dogovori MZOŠ sa Hrvatskim željeznicama oko načina korištenja željezničke zone sjeverno 

od kampusa. 
 
Rujan-listop. 2007.  Preseljenje triju fakulteta na Borongaj i dogovori sa poglavarstvom Grada za ZETovu 

autobusnu liniju i uređenje osnovnih prometnica. 
 
12.10.2007. Otvaranje ZUK Borongaj i početak akademske godine za 4500 studenta. 
 
11. prosinac 2007.  Dopuna Odluke Senata o useljenju sastavnica na Borongaj (HS-knjižnica (62), FPZ- objekt 71, 

ERF – Centar za rehabilitaciju, Pravni f. – knjižnica (obj. 64) 
 
8 . veljače 2008.  Imenovanje Stručne skupine za donošenje programa sportsko-edukacijskih sadržaja 
 
13. veljače 2008. Izmjena Odluke Senata od 11. prosinca 2007. (Pravni f. (obj. 61, ne 64), dopuna EF (65) ) 
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17. travanj 2008.          Dopuna Odluke Senata o useljavanju Mrežnog operativnog centra (SRCE) u obj. 71 (koristi 
FPZ) 

 
Proljeće 2008.  Dogovori sa sastavnicama oko izrade njihovih strategija razvoja koje će biti podloga za 

arhitektonske programe. 
 
Lipanj 2008. Međunarodna arhitektonska radionica na temu kampusa Borongaj (5 grupa: tri sa SuZ, jedna 

sa ETH Zurich i jedna sa Harvard University). Publicirano ČiP 07-08 2008.  
Srpanj 2008. Početak koordinacije sa Gradskim uredima oko projekta produženja Vukovarske ulice i ulaz u 

Borongaj. Dogovori oko tramvajskog prometa kroz kampus. Nosioc projekta IPZ? 
   
31. srpanj 2008.  Izmjena Odluke Vlade RH o ustupanju bivše Vojarne Borongaj MZOŠ-u za uspostavu kampusa 

– uređenje granice s HŽ 
 
Ljeto 2008.  Pripreme za izradu dokumentacije: geodetski elaborat za Borongaj, studija prometa, stanje 

hortikulture, stanje tla, stanje infrastrukture 
 
Rujan 2008. Uključivanje Sveučilišta u Zagrebu u International Sustainable Campus Network (ISCN) u 

svrhu razmjene iskustava u projektiranju održivih kampusa. 
 
18. rujan 2008. Izrada Posebne geodetske podloge Kampus Borongaj, Geodetski fakultet Sveučilišta u 

Zagrebu 
 
Rujan 2008. Studija „Uvid u postojeće stanje vegetacije na području znanstveno - učilišnog kampusa 

Borongaj“, Šumarski fakultet Sveučilišta u Zagrebu 
 
Prosinac 2008. „Smjernice za održivo građenje“, Stručna skupina za održivo građenje daje analizu EU 

programa i  obaveza, HR program i poticaja, preporuča vrste obnovljivih izvora i tehnologije 
 
Prosinac 2008. „Prometni elaborat kao podloga za raspisivanje međunarodnog javnog natječaja za 

sveučilišni kampus Borongaj“, Fakultet prometnih znanosti Sveučilišta u Zagrebu 
 
Lipanj 2009. Temeljem javnog poziva, Sveučilište u Zagrebu pripremilo je 23 projektna prijedloga na 

temelju dokumenta „Smjernice za prostorni razvoj Sveučilišta u Zagrebu“ (2007.), koji bi se 
mogli financirati iz Strukturnih fondova EU i dostavlja ih u propisanom roku u Bazu projekata  

 
Srpanj 2009. Prezentiranje smjernica razvoja kampusa Borongaj na godišnjem skupu ISCN u Lausanni te 

aktivno uključivanje u razradu smjernica za projektiranje održivih kampusa. Smjernice će biti 
podloga u kasnijem raspisu natječaja za Borongaj 

 
31. srpanj 2009. Izmjena Odluke o imenovanju Povjerenstva za koordinaciju operativnih poslova vezanih uz 

izgradnju ZUK Borongaj, voditeljem Povjerenstva imenovan Vito Turšić, dip.iur. 
 
Studeni 2009. „Prometni elaborat kao podloga za raspisivanje međunarodnog javnog natječaja za 

sveučilišni kampus Borongaj - ispravak“, Fakultet prometnih znanosti Sveučilišta u Zagrebu 
 
Veljača 2010. Studija „The Borongaj Campus of the University of Zagreb - A Systems View“, autori Bojan 

Baletić, prorektor Sveučilišta u Zagrebu, Melita Kovačević, prorektor Sveučilišta u Zagrebu i 
Larry Moneta, potpredsjednik Duke University 

 
17. 06. 2010.  Započeti razgovori sa Tehnopolis inicijativom (predstavnici desetak malih firmi koje surađuju 

ili žele surađivati sa SuZ) za uključivanje u razvoj znanstveno-tehničkog parka na Borongaju. 
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Rezultat tih aktivnosti bio je dokument „KONCEPT PROJEKTA TEHNOPOLIS U KAPMUSU 
BORONGAJ“. 

 
02. 07. 2010.  načinjen je i drugi dokument „Projekt stavljanja u privremenu funkciju postojećih objekata u 

kampusu Boronga“ kojim se htjelo što prije pokrenuti projekt s minimalnim ulaganjima u 
postojeće objekte u vojarni Borongaj. Slijedom te inicijative Sveučilište u Zagrebu je predalo 
MZOŠ-u Zahtjev za dodjelu objekta br 195 (dopis poslan u MZOŠ 15. 09. 2010.). Službenog 
odgovora MZOŠ-a nismo dobili. 

 
Lipanj-srpanj 2010. Niz koordinacijskih sastanaka u Uredu za strategijsko planiranje grada sa različitim gradskim 

uredima i Hrvatskim željeznicama u svrhu što kvalitetnije pripreme urbanističkog natječaja 
 
Srpanj 2010. Idejno rješenje korištenja postojeće željezničke veze Zagreb Glavni kolodvor – kolodvor 

Borongaj, Zavod za željeznički promet Fakulteta prometnih znanosti Sveučilišta u Zagrebu 
 
27. rujna 2010. Tri Izvješća MZOŠ-a kojima se SuZ obavještava da su projekti „Kampus Borongaj – I faza“,  

„Sjeverni kampus“ (zgrada za odsjeke Biologije, Geografije i Geologije PMF-a), te 
„Biomedicinski istraživački centar Zagreb“ uvršteni na užu listu zalihe projekata u sektoru 
znanosti u sklopu Operativnog programa za regionalnu konkurentnost 2012.-2013., te da 
razvoj ovih projekata prati Povjerenstvo Vlade RH za koordinaciju pripreme za korištenje 
fondova EU. Nadalje zatražena je suradnja sa SuZ u pravovremenom ažuriranju podataka o 
svakom projektu. 

 
Rujan 2010. Snimanje iz zraka lokacije Kampus Borongaj, Fakulteta prometnih znanosti Sveučilišta u 

Zagrebu 
 
Rujan 2010. Dovršetak izrada geodetskog elaborata radi reambulacije stvarnog stanja korištenja zemljišta 

u Katastru i Gruntovnici, Geodetski fakultet Sveučilišta u Zagrebu 

Listopad 2010  IPA projekt «Technology Mapping at University of Zagreb»,  započeo 26.10. 2010, završava u 
25.04. 2012. Ovim projektom provodi se opsežno mapiranje inovacijskog potencijala i 
stručnih ekspertiza pogodnih za transfer znanja iz znanosti u gospodarstvo. Mapiranje se 
provodi na pet fakulteta, i to dva koja koja su predviđena za preseljenje u kampus Borongaj 
(Prehrambeno-biotehnološki fakultet i Fakultet kemijskog inženjerstva i tehnologije) zatim 
dva predviđena za preseljenje u Sjeverni kampus (Medicinski fakultet i Prirodoslovno-
matematički fakultet) te Agronomski fakultet koji zajedno s Borongajem čini tzv. Istočni 
kampus. Rezultati mapiranja poslužit će u kreiranju strategija razvoja spomenutih sastavnica.  
Sveučilište u Zagrebu sudjeluje kao partner na IPA projektu za prekograničnu suradnju 
(Creating Supporting Environment for Enhancement of Innovation and Technology Potential 
in Trans-Border Area, voditelj projekta REDEA, Međimurska razvojna agencija, Čakovec). U 
sklopu ovoga projekta koji traje od 01.03.2011. do 28.02.2013. pored drugih aktivnosti 
provodi se i mapiranje Fakulteta elektronike i računarstva te Tekstilno-tehnološkog fakulteta.  
Predprijava za IPA IIIc projekt «Development of the UNIZG Technology Transfer System» 
(Concept Note predan u listopadu 2011.) predviđa mapiranje na još nekoliko sastavnica 
Sveučilišta u Zagrebu čime bi se pokrili svi fakulteti iz tehničkog, biotehničkog i 
biomedicinskog područja. Odgovor na prijavu očekuje se u veljači 2012. 

 

Listopad 2010. Dovršetak izrade „Programa javnog natječaja za izradu idejnog urbanističko – arhitektonskog 

rješenja“ Kampusa Borongaj, Sveučilište u Zagrebu 

 

10. 2010.– 01.2011. Provedba javnog, otvorenog i anonimnog „Natječaja za izradu idejnog urbanističko - 

arhitektonskog rješenja za Kampus Borongaj u Zagrebu“. Troškove provedbe snosi SuZ. 
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Veljača 2011. Izložba radova „Natječaja za izradu idejnog urbanističko - arhitektonskog rješenja za Kampus 

Borongaj u Zagrebu“, Muzej suvremene umjetnosti, Zagreb 

 
Ožuj.-srpanj 2011. Izrada  detaljne analize energetskih potreba za kampus Borongaj na temelju odabranog 

urbanističkog rješenja (solarno, geotermalno, biomasa). Odabir najefikasnijeg i ekonomski 
opravdanog rješenja. 

 

Svibanj 2011. Međunarodna radionica na temu „Campus Design and Managment – The Case of Borongaj“. 

Sudionici sa Sveučilišta u Zagrebu, Instituta Pilar, Sveučilišta Oxford, Sveučilišta Duke i 

Sveučilišta u Georgiji. 

 

Srpanj 2011. Izrada „Okvirnog programa za hidrogeološke istražne radove Kampusa Borongaj“, Geoservis 

A.S. d.o.o. i Hrvatski geološki institut 

 

Studeni 2011 Izrađen „Program za izradu urbanističkog plana uređenja Kampusa Borongaj“, Izrada 
programa koordinirana sa planovima Gradskog Ureda za strategiju. 

 

Studeni 2011. Studijski posjet delegacije Sveučilišta u Zagrebu TU Graz i TU Munchen na temu suradnje u 

razvoju tehnologija, zajedničkog istraživanja i aplikacije obnovljivih izvora energije na 

Borongaju 

 

Studeni 2011. Traženje suglasnosti na program od Povjerenstva za Borongaj i ovlasti da Sveučilište ga uputi 
u službenu proceduru prema gradonačelniku i Skupštini grada. Suglasnost i ovlaštenje se još 
iščekuju. 

 
Prosinac 2011.  Premijerka Vlade RH i rektor SuZ potpisuju sporazum o prijenosu dijela kampusa Borongaj u 

vlasništvo SuZ. 
 
30.12.2011. Dovršena i predana pred studija izvodljivosti za kampus Borongaj 
 
Siječanj 2012.  Prijava projekta Kampus Borongaj na natječaj „Western Balkan Investment Framework“ 

(WBIF) 
 
Siječanj 2012. Izrađena studija energetike za obuhvat čitavog Kampusa Borongaj 
 
Ožujak 2012. Program za izradu Urbanističkog plana uređenja (UPU) Kampusa Borongaj, temeljem 

rezultata javnog urbanističko-arhitektonskog natječaja za izradu idejnog rješenja, kao 
podloge za izradu UPU Kampus Borongaj 

 
Svibanj 2012. MZOS-objava rezultata natječaja „WBIF“ 
 
Siječanj-lipanj 2012. Aktivnosti u vezi uređenja imovinsko-pravnih odnosa na nekretninama Kampusa Borongaj, 

koje su preduvjet za prijenos prava vlasništva na SuZ (Agencija za upravljanje državnom 
imovinom, MZOS, ZK odjel Općinskog suda u Zg, SuZ), u skladu sa Sporazumom između Vlade 
RH i SuZ iz prosinca 2012. 

 
 
 
2.  Sjeverni kampus – zgrada BGG PMF-a ili Izgradnja PMFa Sveučilišta u Zagrebu  



11 

 

 
1970.  U okviru predložene reforme visokog školstva Sveučilište u Zagrebu je prihvatilo koncepciju 

svog novog prostornog razvitka. Sveučilište je tada naručilo i financiralo izradu studije 
“PROSTORNI PLAN SJEVERNE GRUPACIJE ZNANSTVENO-NASTAVNIH USTANOVA SVEUČILIŠTA U ZAGREBU”. Od 
tog su razdoblja u Generalnom urbanističkom planu grada Zagreba za to predviđene i 
rezervirane odgovarajuće lokacije  

 
1980.  Započela je gradnja kompleksa PMFa predviđena u tri faze:  

I faza - Matematika, Fizika i Geofizika,  
II faza (razdvojena na dvije cjeline)  
A cjelina: Kemija i Zajednički objekt kemije i biologije,  
B cjelina: Biologija, Geografija i Geologija  
III faza - središnji objekt za smještaj zajedničkih sadržaja i službi  

 
1991.  Završena je izgradnja I faze i već je tada utvrđeno da će zbog smanjenog izvedbenog projekta 

uzrokovanog nedostatkom financijskih sredstava, biti neophodna nadogradnja. Navedene 
potrebe u idejnim projektima iz 2005. godine dobile su status IIC faze  

 
1992. Započinje gradnja II faze A cjeline. Završetak je bio predviđen u 2000. Međutim, zbog 

poteškoća s osiguranjem financijskih sredstava taj rok je produžen do početka 2005. godine 
kada su dovršeni svi građevinsko-obrtnički radovi. U međuvremenu je Prirodoslovno-
matematički fakultet na ime početka i dovršetka II faze izgradnje PMF-a prodao MZT-u 
zgrade na Marulićevom trgu 19 i Strossmayerovom trgu 14. 

 
1998.  Sveučilište u Zagrebu na temelju analize postojeće situacije uz uvažavanje načela ustroja i 

rada modernog europskog sveučilišta izradilo studiju "HRVATSKO SVEUČILIŠTE ZA 21. STOLJEĆE - 

IDEJNO RJEŠENJE RAZVOJA SVEUČILIŠTA U ZAGREBU" (Sveučilišni vjesnik, vol.44/1998) kojom je 
razrađena koncepcija razvoja Sveučilišta te se predlaže prostorna izgradnja unutar srodnih 
područja u obliku pet zaokruženih znanstveno-nastavnih cjelina ili campusa (Sjever, Istok, 
Centar, Jug i Zapad). Koncept razvoja campusa Sjever: Horvatovac (prirodoslovlje) - Šalata 
(biomedicina), omogućava da se na lokaciji Horvatovac objedini prostor triju institucija (IRB, 
IF i PMF) koje se bave prirodnim znanostima.  

 
2003. Prema novom Generalnom urbanističkom planu grada Zagreba, zadržava se pozicija i 

površina kampusa Sjever u cjelosti kako je bilo predviđeno još prethodnim GUP-om  
 
2005. useljeni prostori II faze A cjeline 
 
 U okvirima novog ustroja Hrvatskog sveučilišta za 21. stoljeće, Arhitekronski fakultet 

Sveučilišta u Zagrebu izrađuje detaljan elaborat "Analiza i dopuna postojeće arhitektonsko-
prostorne studije uređenja i razvoja kompleksa znanstveno-nastavnih ustanova PMF-a na 
Horvatovcu u Zagrebu kojim su obuhvaćene nove potrebe odjela koji su planirani za 
neposrednu buduću realizaciju (Biologija, Geografija, Geologija, Zajednički prostori), a koje 
su u proteklih 25 godina od početka izgradnje PMFa doživjele znatne transformacije na 
znanstvenom i pedagoškom planu. Ovaj program II i III faze izgradnje PMF obuhvaća i 
rekonstrukcije i nadogradnje za potrebe Matematike, Fizike i Geofizike. 

 
2006. Fakultetsko vijeće PMF-a usvojilo je u listopadu 2006. godine plan prioriteta za nastavak 

izgradnje: (i) rješavanje imovinsko-pravnih odnosa za zemljišne parcele na kojima je 
predviđena izgradnja objekata BIOLOGIJE, GEOLOGIJE I GEOGRAFIJE, (ii) apliciranje za 
kreditna sredstva, i (iii) izrada tehničke projektne dokumentacije i ishođenje građevinskih 
dozvola prvenstveno za struke koje nemaju zgrade na lokaciji Horvatovac. 
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PMF potražuje suglasnost MORHa (korisnika z.k.č.br.8173/2 k.o. Grad Zagreb) o korištenju 
navedenog zemljišta da daljnju izgradnju kampusa Po dobivenoj suglasnosti 2007. PMF 
pokreće postupak traženja izdvajanja predmeta imovinsko-pravnog statusa nekretnine u 
svrhu rješavanja imovinskih odnosa u korist PMFa. U studenom 2007. - pokrenuta je 
geodetska razmjera navedene čestice, koja je u potpunosti završena tek u listopadu 2008. 
godine.  

 
2007.  Ishođene lokacijske dozvole za IIB fazu i nadogradnje, intenzivan rad na sređivanju 

imovinsko-vlasničkih odnosa s  Gradom Zagrebom i RH 
 

Fakultetskom vijeće PMF-a na osnovi izrade Studije AF usvaja revidirane tj smanjene 
kvadrature novih zgrada BIOLOGIJE), GEOLOGIJE i GEOGRAFIJE i Zajedničkog objekta.  

 
Potpisana tripartitna Promemorija vezana uz prijedlog rješavanja imovinsko-pravnih odnosa 
za kat. č. 8203/1 (vlasnik nadarbina župe Sv. Petra) između župe Sv. Petra apostola, SuZ-a i 
PMF-a. 

 
Prvostolni kaptol zagrebački podnosi zahtjev za povrat imovine k.č. 8173/2 grad Zagreb. 
PMF, u listopadu 2007. Postupak završen 2010. 

 
2008.  Dokumentom Prijedlog plana korištenja kreditnih sredstava za IIB i IIC fazu izgradnje 

kampusa Horvatovac za razdoblje 2007./2009. PMF aplicira na kreditna sredstva za kapitalna 
ulaganja SuZ-a  
 
Unutar Sveučilišnih kreditnih sredstava uz osigurana sredstva za otkup crkvenog zemljišta i 
dijela troškova projektiranja novih zgrada, završena je 1. faza nadogradnje Matematičkog 
odsjeka PMFa te se krajem 2010. godine nakon pribavljenih sredstava pristupa zatvaranju 
otvorenog dijela iste građevine (2. faza). 

 
Provedeno vanjsko vrednovanje Biološkog odsjeka PMF-a uz konačnu ocjenu Nacionalnog 
vijeća za znanost.  
 
Biološki odsjek PMF-a bio je podvrgnut vrednovanju Agencije za znanost i visoko obrazovanje 
u kojem je međunarodno tročlano povjerenstvo u svom očitovanju na kvalitetu i učinkovitost 
znanstvenog i stručnog rada jasno ukazalo na osnovni problem prepoznat tijekom 
vrednovanja, a koji se između ostalog odnosio i na: prevelik broj relativno malenih 
istraživačkih skupina koje djeluju na jednoj od četiri trenutne lokacije Odsjeka, i što je zbog 
geografske nepovezanosti često prisiljen koristiti zasebnu opremu; 

 
2009.  Zamolba Središnjem državnom uredu za upravljanje imovinom za dodjelu zemljišta u 

vlasništvu RH na korištenje Prirodoslovno-matematičkom fakulteta. Od strane SDU zatražena 
parcelacija i oblikovanje građevinske čestice te usklađivanje zemljišno-knjižnog i katastarkog 
stanja čestica na kojima je predviđena izgradnja Biologije, Geologije i Geografije. PMF 
odradio sve traženo. 

 
PMF izrađuje Strategiju „Izgradnja Prirodoslovno-matematičkog fakulteta Sveučilišta u 
Zagrebu unutar campusa prirodoslovlja na lokaciji Horvatovac“ s posebnim naglaskom na 
planiranje i izgradnju novih zgrada Biologije, Geologije i Geografije 

 
Travanj 2009.  PMF sukladno dopisu Središnjeg državnog ureda za razvojnu strategiju i koordinaciju 

fondova Europske unije (Klasa 910-04/08-03/02; Urbroj: 537-01/3-09-67 od 23. ožujka 2009 
dostavlja MZOŠ-u i prethodno navedenom Uredu projekt Natural Sciences at Northern 
UNIZG Campus 
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Svibanj 2009.  SuZ preuzima koordinaciju prema MZOŠ svih do tada prispjelih prijava te navedenu prijavu 

PMFa vodi pod novim naslovom Natural sciences at Northern UZ Campus and Botanical 
gardens.  

 
05. 2009.-12. 2011. Sukladno zahtjevima i naputcima MZOŠ, a u koordinaciji sa SuZ-om PMF aktivno djeluje u 

okviru svih gore navedenih radnji SuZ-a pod nazivom Rekapitulacija aktivnosti Sveučilišta u 
Zagrebu u vezi pripreme infrastrukturnih projektnih prijedloga SuZ za Strukturne fondove 
Europske unije 

 
Siječanj 2012.  Prijava projekta Sjeverni kampus na natječaj „Western Balkan Investment Framework“ 

 
 
2012. Razvojni projekt Sveučilišta u Zagrebu «Razvoj organizacijskog modela Sjevernog kampusa» 

započinje u siječnju 2012. i traje 12 mjeseci. U sklopu projekta mapirat će se još dva fakulteta 
budućeg sjevernog kampusa (Stomatološki fakultet, Farmaceutsko-biokemijski fakultet) te 
nastaviti rad na strateškim dokumentima potrebnim za prijavu ovog složenog projekta na 
financiranje sredstvima strukturnih fondova. 

  
2012. PMF je sukladno Zakonskoj regulativi izradio studije energetske učinkovitosti postojećih 

zagrada na lokaciji Horvatovac te će iste biti sastavni dio prvog mjesečnog izvješća o radu na 
projektu Sjeverni kampus 

 
Siječanj 2012.  Prijava projekta Sjeverni kampus na natječaj „Western Balkan Investment Framework“ 
 

23. ožujka 2012.           Temeljem sporazuma između Sveučilišta u Zagrebu i Zagrebačke nadbiskupije od dana 10. 

veljače 2012., dana 23. ožujka 2012. godine, između Župe sv. Petra apostola, kao 

prodavatelja, i Sveučilišta u Zagrebu, kao kupca, sklopljen je Ugovor o kupoprodaji 

nekretnine na Horvatovcu, oznake zk.č.br.8203/1, k.o. Grad Zagreb, opisane kao stambena 

zgrada na Horvatovcu, dvor, livada, vinograd, putevi i vrt u Sv. Roku površine 8793 m² ili 1 

jutro i 844,9 čhv. 

3. travnja 2012.  Temeljem navedenog Ugovora, dana Sveučilište u Zagrebu je podnijelo Prijedlog za upis 

prava vlasništva na predmetnoj nekretnini, kojemu je udovoljeno 18. travnja 2012. Formalna 

radnja upisa prava vlasništva na predmetnoj nekretnini u korist Sveučilišta u Zagrebu, od 

strane zemljišnoknjižnog suda, je u tijeku. 

Ožujak 2012.                 Planirana je izgradnja nove zgrade Farmaceutsko- biokemijskog fakulteta na Šalati, Zmajevac 
br. 5. na k.č br. 1542/1, z.k.ul. 4195 k.o. Grad Zagreb. Temeljem rješenja Općinskog 
građanskog suda u Zagrebu broj Z-38851/08 od 12. prosinca 2012., u zemljišnim knjigama je 
provedena pravomoćna i ovršna presuda tog suda broj P-3843/04 od 19.12.2006. te je 
upisano pravo vlasništva na navedenoj nekretnini u korist Hrvatskog fonda za privatizaciju. 
Budući da je temeljem odredbe članka 58. St. 4. Zakona o upravljanju državnom imovinom 
na dan 31.3.2011. Republika Hrvatska postala vlasnik svih nekretnina u vlasništvu  Hrvatskog 
fonda za privatizaciju, Općinsko državno odvjetništvo u Zagrebu podnijelo je prijedlog za upis 
prava vlasništva RH Z.k. odjelu Općinskog građanskog suda u Zagrebu. Na predmetnoj  
nekretnini u tijeku je provedba upisa vlasništva RH. 

Svibanj 2012.  MZOS-objava rezultata natječaja „WBIF“, raspisanog u siječnju 2012. 
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Prilog 2. Biomedicinski dio Sjevernog kampusa – BRA-ZAG  

Projekt Biomedicinski istraživački centar Zagreb (Biomedical Research Area Zagreb, BRA-ZAG) rezultat 

je dugogodišnjeg  rada nekoliko Uprava Medicinskog fakulteta na razvoju modernog biomedicinskog 

središta kao nastavne i znanstveno-istraživačke institucije. Senat Sveučilišta u Zagrebu je na svojoj 5. 

redovitoj sjednici u 334. akademskoj godini (2002./2003.) održanoj 17. prosinca 2002. godine 

prihvatio idejnu koncepciju osnivanja Biomedicinskog sveučilišnog središta na Šalati. Vlada Republike 

Hrvatske donijela je 4.12.2003. godine odluku o davanju suglasnosti na izvedbu I. faze projekta 

Biomedicinsko središte Sveučilišta u Zagrebu. Tada je učinjena i  vrlo obuhvatna arhitektonska studija 

profesora Kincla, koja je podupirala odluku Vlade RH osnivanju i financiranju Biomedicinskog središta.  

Na sjednici Senata 13.6.2006. godine prihvaćen je program rada Medicinskog fakulteta za vremensko 

razdoblje do 2009.godine, kojim je predviđen razvoj Biomedicinskog središta. Godine 2007. projekt je 

obogaćen donošenjem „Strateškog okvira za promicanje medicinske edukacije i translacijskih 

istraživanja na Biomedicinskom središtu“ na sjednici Fakultetskog vijeća Medicinskog fakulteta u 

sklopu Istraživačke strategije Sveučilišta u Zagrebu. Iste godine donesene su  i „Smjernice za prostorni 

razvoj Sveučilišta u Zagrebu“, a temeljem tog dokumenta Sveučilište je pripremilo i projekte koji bi se 

mogli financirati iz Strukturnih fondova EU.  

Godine  2009. osnovan je Centar za translacijska i klinička istraživanja Medicinskog fakulteta i 

Kliničkog bolničkog centra (KBC-a) Zagreb. Uz KBC Zagreb, nastavne  baze fakulteta obuhvaćaju 

ukupno četrnaest bolnica i kliničkih ustanova, na Medicinskom fakultetu i suradnim ustanovama 

postoje brojni referalni centri Ministarstva zdravstva Republike Hrvatske, tako da je Medicinski 

fakultet najveća  biomedicinska visokoškolska i istraživačka ustanova u Hrvatskoj, što stavlja fakultet 

u jedinstvenu poziciju za razvoj  translacijskih istraživanja. 

U istom vremenskom periodu provodila se i gradnja novih klinika i zavoda KBC Zagreb na Rebru te su 

tijekom 2008.godine Klinika za pedijatriju i Klinika za bolesti uha, nosa i grla i kirurgiju glave i vrata 

preseljene na Rebro.Time su u zgradi Šalata 4 oslobođeni prostori za nastavne i istraživačke 

djelatnosti fakulteta.  

Godine 2009.  Sveučilište u Zagrebu i Medicinski fakultet potpisali su s Ministarstvom znanosti, 

obrazovanja i športa sporazum o dodatnom ukupnom financiranju Sveučilišta u Zagrebu za potrebe 

obrazovanja 60 studenata Sveučilišnog integriranog studija medicine zbog nedostatka liječnika u 

Hrvatskoj. Preuzetu obvezu Medicinski fakultet ispunjava povećanjem godišnje kvote za upis s 240 na 

300 upisanih studenata svake godine već 5 godina. Temeljem preuzete obveze prema Ministarstvu 

zdravstva, tijekom pregovora za pristup Europskoj uniji, Medicinski fakultet je pokrenuo Sveučilišni 

diplomski studij sestrinstva te pokreće godišnje upisuje više od 50 studenata. Medicinski fakultet 

jedini je fakultet u Hrvatskoj koji već godinama ima cjeloviti studij medicine na engleskom jeziku, koji 

svake godine upisuje 50 studenata. Od iduće akademske godine pokreće se i Sveučilišni studij 

primaljstva. Uvođenjem novog sustava specijalističkog usavršavanja doktora medicine, Fakultet se 

obvezao uvesti više od 40 sveučilišnih specijalističkih studija. Svi su ti koraci na Medicinski fakultet 

doveli stotine novih studenata te je uz izražen nedostatak nastavnika, vrlo izražena i potreba za 

novim prostorom.  

U svim tim uvjetima, temeljeno na dokumentima Biomedicinskog središta Sveučilišta u Zagrebu 2003. 

godine i svih kasnijih dokumenata, a u sklopu Smjernica za prostorni razvoj Sveučilišta, pripremljen je 

projektni prijedlog Biomedicinski istraživački centar Zagreb (Biomedical Research Area Zagreb, BRA-
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ZAG) te u sklopu ostalih projekata Sveučilišta u Zagrebu dostavljen u Bazu projekata koji bi se mogli 

financirati iz Strukturnih EU fondova.  

Od 2009. do 2011. godine uloženi su znatan napor i financijska sredstva u prikupljanje potrebnih 

dokumenata.  Učinjena je idejna skica prof. Fabijanića i njegovog tima kao doprinos Arhitektonskog 

fakulteta projektu BRA-ZAG, koji je time prilagođen poimanju  istraživačkog razvoja biomedicinskog 

središta u skladu sa strategijom translacijskih istraživanja.  

Nastojali smo dati sve odgovore na zahtjeve MZOS-a kako bi dokazali svoju predanost projektu BRA-

ZAG i pokazali ozbiljnost u pristupu važnom zadatku RH da iskoristi što više sredstava iz osiguranih 

fondova EU kroz projekte koji imaju sigurnu perspektivu i održivost jer će ih provoditi svjetski priznati 

znanstvenici s istraživačkim  iskustvom u europskim projektima. Medicinski  fakultet je vrlo uspješan 

u dobivanju istraživačkih projekata iz fondova EU s velikim iskustvom u provedbi brojnih 

međunarodnih projekata. 

U rujnu 2010. obaviješteni smo da je projekt BRA-ZAG uvršten na užu listu zalihe projekata u sektoru 

znanosti u sklopu Operativnog programa za regionalnu konkurentnost 2012.- 13. te da razvoj ovih 

projekata prati Povjerenstvo vlade RH za koordinaciju pripreme za korištenje fondova EU. 17. 

prosinca 2010 na sastanku u MZOŠ.u ekstenzivno je prikazan koncept i strateško značenje projekta. 

Uslijedio je daljnji rad na projektu BRA-ZAG i uklapanju u projekt sveučilišnog Sjevernog kampusa.  

U listopadu  2011. cijeli je prijavni postupak iznenadno vraćen na početak obaviješću MZOŠ-a o 

Javnom pozivu za dostavu projektnih prijedloga u svrhu pripreme zalihe infrastrukturnih projekata za 

europski fond za regionalni razvoj  2014-20.  

7. studenog 2011. Rektor Sveučilišta u Zagrebu uputio je dopis MZOŠ.u, kojim se traže informacije o 

statusu projekta BRA-ZAG i ostalih projekata SuZ na koji nije dobio odgovor. Rektor je zatim 8.2. 

2012. uputio dopis gospođi Mirjani Jurić načelnici  Samostalnog odjela za suzbijanje nepravilnosti i 

prijevara Ministarstva financija s molbom da se žurno istraži pravilnost provedbe postupka, s obzirom 

na indicije da je prijedlog o financiranju  donesen netransparentno i protivno EU praksi financiranja 

projekata. Nakon toga je u proljeće krenuo nadzorni postupak. Predmet nadzora bilo je postupanje 

MZOS u navedenom predmetu te je državna inspektorica tražila veliku količinu informacija i 

dokumenta vezanih uz postupak, koje su joj Sveučilište i Medicinski fakultet stavili na raspolaganje. 

Unatoč opetovanom traženju, Sveučilištu nije omogućen uvid u nalaz.  Sada objavljen, inspekcijski je 

nalaz ukazao na netransparetnost i nepoštivanje procedura te nejasne kriterije temeljem kojih su 

predlagatelji uvršteni na indikativnu listu. 

 

Nakon objave inspekcijskog nalaza komentar jest da je riječki projekt bio spremniji te je "zamijenjen 

sa zagrebačkim kako novci ne bi otišli u nepovrat“. Smatramo da je projekt pripreman godinama, vrlo 

jasno definiran, bio vrlo spreman za financiranje. Iz priložene dokumentacije bilo je vidljivo da na 

Sveučilištu i Medicinskom fakultetu postoje kapaciteti koji jamče apsorpciju mogućih sredstava. 

Projekt nije predviđao izgradnju novih zgrada, već je bio ograničen na uređenje i opremanje zgrada 

koje selidbom na Rebro napuštaju Klinike KBC Zagreb. Zgrada na Šalati 4 velikim dijelom je i 

napuštena (uz istovremeno ogromno opterećenje postojećih prostora zbog brojnih nastavnih 

sadržaja za povećani broj studenata), bez spornih vlasničkih pitanja. 
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U međuvremenu smo projekt BRA-ZAG zajedno s projektom PMF-a uključili u novu projektnu prijavu 

„Sjeverni kampus Sveučilišta u Zagrebu“. Istraživačka koncepcija te biomedicinske komponente 

Sjevernog kampusa usmjerena prema translacijskoj medicini te moderno poimanje izobrazbe 

liječnika i drugih zdravstvenih djelatnika u potpunosti pokazuju usklađenost ovog projekta s 

prioritetima EU, ali i opredijeljenost za visoku razinu istraživačkog rada u akademskim ustanovama u 

kojima se obrazuju liječnici i drugi stručnjaci, za kojima zbog nedostatnog broja postoji velika potreba 

u  Hrvatskoj. Time naglašavamo nacionalno značenje ovog projekta.  

 
PRILOG: 
 
3. Biomedicinski istraživački centar Zagreb (BRA-ZAG) 
 
2003.  Senat SuZ i Vlada RH prihvatili projekt „Biomedicinsko središte Sveučilišta u Zagrebu“ na 

Šalati. Uz prijedlog stvaranja središta izrađena detaljna urbanistička studija prostornog 
razvoja Šalate (akademik Kincl i suradnici).  

 
2007.  prihvaćen Strateški okvir za promicanje medicinske edukacije i translacijskih istraživanja 

na Biomedicinskom središtu Šalata 
 
2008.  Klinika za pedijatriju i klinika za otorinolaringologiju sele na Rebro. Zgrade broj 4 i 2 

slobodne za adaptaciju kako bi se smjestili sadržaji namijenjeni nastavnoj i istraživačkoj 
djelatnosti Medicinskog fakulteta . 

 
2009.  Osnovan Centar za translacijska i klinička istraživanja MF i KBC Zagreb 
 
2009 - 2011.  Prijava projekta Biomedical Research Area Zagreb (BRAZAG) koji treba osigurati sredstva 

za adaptaciju i opremanje zgrada 4 i 2 za potrebe razvoja projekta. Sredstva za izradu 
projektne dokumentacije osigurana su na SuZ. 

 
24.04.09.  Iskaz interesa – odgovor na zahtjev MZOŠ-a 
 
22.09.09.  Dopuna dokumentacije prema zahtjevu MZOŠ-a. Smanjen opseg projekta, tablica 

infrastrukture projekta, vremenski okvir 
 
17.01.10.  Dodatna dokumentacija prema zahtjevu MZOŠ-a. Obrazloženje i pojašnjenje detalja 

projekta; ljudski resursi, korisnici, područje djelovanja 
 
02.07.10.  Plan pripreme i provedbe infrastrukturnog projekta. Tablica infrastrukture projekta 
 
Srp.-studeni 2010.  Izrada inicijalnog arhitektonskog programa za adaptaciju zgrade 4 i 2. 
 
07.10.10.  Ažurirane tablice plana pripreme i infrastrukture 
 
Rujan 2010.                   Obavijest MZOš-a da je projekt BRA-ZAG uvršten na užu listu zaliha projekata u sektoru 

znanosti u sklopu Operativnog programa za regionalnu konkurentnost 2012-13. 
 
List.-prosinac 2010.     Izrada arhitektonske studije s varijantnim rješenjima za adaptaciju.  
 
17.12.10.  Na sastanku u MZOŠu ekstenzivno prikazan koncept i strateško značenje projekta BRA-

ZAG. 
 
Veljača 2011.  Odabir idejnog rješenja. Nastavak rada prema gantogramu nakon završene idejne skice 

prof. Fabijanića 
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Ožu.-lipanj 2011.  Nakon provedenog javnog natječaja detaljno snimanje zgrade 4 za potrebe izrade idejnog 
projekta. 

 
2011.  Tijekom proljeća i ljeta - redoviti mjesečni izvještaji, prema zahtjevu MZOŠ-a:   

rad projektnog tima na koncepciji projekta, uklapanju BRA-ZAG-a u projekt Sjevernog 
kampusa, suradnji s drugim institucijama (npr.IRB), promicanju razvoja biomedicinskih 
znanosti, integraciji biobanke BRA-ZAG-a u Europski projekt biobanke i druge europske 
projekte 

 
Listopad 2011.  Obavijest MZOŠ-a o Javnom pozivu za dostavu projektnih prijedloga u svrhu pripreme 

zalihe infrastrukturnih projekata za Europski fond za regionalni razvoj 2014-2020 
 
7. studeni 2011. Dopis Sveučilišta MZOŠ-u kojim se traže informacije o statusu projekata SuZ 
 
30.12.2011.  Dovršena i predana pred-studija izvodljivosti za Sjeverni kampus 
 
Siječanj 2012.  Prijava projekta Sjeverni kampus na natječaj „Western Balkan Investment Framework“ 
 
Svibanj 2012.           MZOS-objava rezultata natječaja „WBIF“, raspisanog u siječnju 2012. 

 

 



































Poštovana gospođo Lilek, 
 
Vaš današnji novinski prikaz i pitanja koja ste mi uputili potvrđuju ono na što sam upozoravao puno 
puta proteklih godina, što najbolje ilustrira i moje pismo od 8. veljače 2012.  poslano na sve 
odgovorne političke adrese ove zemlje. To je bilo doba u kojem je nova vlada preuzimala posao od 
stare, pa smo se mogli još jednom ponadati da ćemo se napokon pribrati i ne nastaviti putem koji 
miriše na katastrofu. Kada nakon dvije godine čitam dokumentaciju o kojoj pišete, koja je zapravo 
nastala mojom inicijativom, i koju sam puno puta na razne načine službeno tražio i nikad nisam dobio 
(28. veljače ove godine mi je Služba za informiranje Ministarstva financija odgovorila da je moj 
zahtjev na nečem što se zove sigurnosni „test razmjernosti i javnog interesa“ …), i kada uzmem u 
obzir od tada akumulirana dodatna još gorča iskustva o radu i Vlade i „mog“ resornog ministarstva, 
jedino što mogu dodati da danas to pismo više ne bih napisao. Nada koju sam tada još imao je 
zdrobljena, pa je jedino što mi preostaje ne dati samom sebi biti sličan onima u koje sam takvu nadu 
polagao i još jednom se prevario. Usput, upravo je zapanjujuće da si je bilo tko u ovoj zemlji dozvolio 
jedno benigno stručno izvješće dvije godine držati pod embargom, štoviše sigurnosno provjeravati, i 
ne dozvoljavati jednom rektoru da ga vidi. Pogotovo netko iz javne uprave! Samo čekam da ponovno 
čujem formalno-proceduralne argumente … . 
 
Hrvatska je mala zemlja, takva joj je i istraživačka zajednica, jedan iskusan i meritoran, dakle 
profesionalan, uvid brzo je može sagledati i dijagnosticirati stanje, uputiti je kako da se razvija, nakon 
čega je sve što treba držati se čvrstih i transparentnih postupaka i pokazatelja. U tom se mom pismu 
sve vrti oko tog pitanja: jesmo li od 2009. do 2011. krenuli tim putem? Ako nismo, hoćemo li 
ubuduće, ući u veliki izazov našeg snalaženja u EU na taj način, ili ćemo prokockati nove prilike 
kombinacijom inferiorne nekompetencije, silovitog političkog voluntarizma kojim se prikriva sirovi 
analfabetizam, sve začinjeno grotesknim birokratiziranjem koje je u stanju dotući i najuporniju 
racionalnost, nakon čega slijede pogodovanja, dezinformacije, sve do sirovog i besprizornog laganja. 
Sve mi govori kako smo danas već daleko odmakli ovim drugim putem. Mogao bih to oslikavati 
brojnim potkrepama i primjerima, epizodama koje bi bile nevjerojatne da se nisu dogodile, ali ne 
želim odviše zamarati ni Vas niti Vaše čitatelje. Dopustit ću si samo jedan komentar: kada rektor iz 
Rijeke u Vašem današnjem tekstu kaže da ne zabada nos u to što drugi rade, to je samo jedan od 
odraza otužne i groteskne podjele te naše male zemlje na još manja dvorišta, koja nam se čine to 
većina što smo ih jače, uz pomoć političkih pokrovitelja, ogradili. Baš naprotiv, uvijek sam se trudio 
gurnuti nos u sve više tih naših sveučilišnih, fakultetskih, institutskih i sličnih dvorišta i pitati ih što će 
vam ograde. To je međutim sve manje poželjno posvuda, naročito, čini se, u mom vlastitom 
sveučilišnom dvorištu. Gdje god da „gurnemo nos“ i postavimo pitanja za koja smo sigurni da su 
razložna i korisna, nalazimo manje-više isto stanje netrpeljivosti, sada sve više začinjeno novim slojem 
samozadovoljstva.  
 
Ograditi dvorišta, zamotati ih celofanom kompetitivnog policentrizma, pa zatim razigrati svoj politički 
voluntarizam, metoda je koja je prisutna u našem resornom ministarstvu, i ne samo u njemu, već oko 
deset godina, i koja se sada prelijeva i u hrvatski dio europskog prostora. Krivo je krenula, krivo se 
razvijala, a u zadnje dvije godine je dobila nešto kao ideološko-programski manifest iza kojeg stoji 
aktualni ministar, njegov zamjenik  i krug njihovih istomišljenika, što je retorika koja izaziva samo još 
dodatnu zabrinutost i glavobolju.  
 
Kako iz svega toga izaći? Aktualna koalicija i Vlada  bi se trebali najserioznije suočiti s već dramatičnim 
stanjem u kojem jesmo i odmah učiniti radikalne korake da bi se spriječilo još veće zlo. Sadašnja 
vodeća opozicijska opcija bi trebala osvijestiti svoju odgovornost za razdoblje prije ove Vlade, i 
jednako radikalno se osloboditi nakupljenih balasta (i njihovih vinovnika) te dobro promisliti što 
učiniti da u svojim pripremama za borbu za političku vlast ne ponovi velike greške koje su ranije 
učinili. Ni s ostalim opcijama našeg političkog spektra nije ništa bolje: ili slijede isti krivi smjer, ili cijeli 
taj segment ignoriraju. 



 
Naravno da, sa svim skupljenim iskustvom, ne gajim ni zrno iluzije kako se to čak i u simboličkom 
obimu može dogoditi „iznutra“, iz samih sadašnjih političkih struktura. Dogodit se može jedino 
prisilom realnog života i dovoljnom rezolutnošću onih koji će je svojim angažmanom nametnuti. U 
ovoj temi, to su i oni mladi istraživači koji su svjesni da i istraživanje i razvoj tehnologija i 
gospodarstva, pa i same zemlje, postaju kritički ugroženi, i da se mora naći načina da se kotač 
zaustavi i pokrene u pravom smjeru. Pouzdam se u njih. 
 
U međuvremenu je dobro ponovno na miru listati literaturu koja se bavi birokratskom arogancijom 
vlasti i vladara, i svega što iz toga slijedi. Osobno preporučam Alfreda Jarrya i Kralja Ubua. 
Terapeutski je takva ludistička vivisekcija učinkovitija od uobičajene hrvatske opcije zdvajanja i 
moraliziranja. Na Ubua sam se vratio nakon puno godina kada mi je novo izdanje poklonila studentica 
mog sveučilišta kojoj imam čast biti ocem. Možda doista još mlađe generacije bolje slute gdje smo i 
kako dalje. Podsjećanjem na patafiziku. Ne držati se temelja, što god da jesu, nego ići još dublje, 
ispod njih. Otići u mjesta koja podsjećaju na srce tame, da bismo tamo ponovno našli sami sebe, 
vratili čvrstoću i samopouzdanje. Upravo se ovaj weekend spremam na jedan takav put, u Krakow i 
Auschwitz, zajedno s našim studentima i počasnim doktorom našeg Sveučilišta, časnim gospodinom 
Brankom Lustigom.  
 
Usput, što ste ono rekli da se po Zagrebu priča o dodjelama počasnih doktorata? Ma dajte molim 
Vas! 
 
Srdačno Vaš,  
 
Aleksa Bjeliš 
 
u Zagrebu, 24. travnja 2014. 
 
 
 
 
 
   

 


